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کرونا جان یک ایرانی دیگر را گرفت
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی ضمن اعلام آخرین وضعیت شیوع 
کرونــا در ایران، از فوت یک ایرانی دیگر در یک شــبانه روز بر اثر ابتلا به کرونا 
خبر داد. به گزارش ایلنا، مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت بهداشت در 
تشریح آخرین آمارهای ابتلا، مرگ ومیر و واکسیناسیون کرونا در ایران تا دیروز 
چهارم دی ماه اعلام کرد: تا کنون ۶۵ میلیون و ۱۵۰ هزار و ۸ نفر دوز اول، ۵۸ 
میلیــون و ۵۶۱ هزار و ۳۰۲ نفر دوز دوم و ۳۱ میلیون و ۳۹۷ هزار و ۵۹۷ نفر، 
دوز ســوم و بالاتر واکســن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق 
شده در کشور به ۱۵۵ میلیون و ۱۰۸ هزار و ۹۰۷دوز رسید.از روز ۳ دی ماه تا 
روز ۴ دی ماه ۱۴۰۱ و بر اســاس معیارهای قطعی تشخیصی، ۶۱ بیمار جدید 
مبتلا به کووید-۱۹ در کشــور شناسایی و ۳۳ نفر از آنها بستری شدند.مجموع 
بیماران کووید-۱۹ در کشور به ۷ میلیون و ۵۶۰ هزار و ۷۹۲ نفر رسید.متاسفانه 
در طول ۲۴ ســاعت، یک نفر از بیماران کووید-۱۹ در کشــور جان خود را از 
دســت داد و مجموع جان باختگان این بیماری، به ۱۴۴ هزار و ۶۷۴ نفر رسید.

خوشــبختانه تا روز ۴ دی ماه ۷ میلیون ۳۳۵ هزار و ۹۳۸ نفر از بیماران، بهبود 
یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.۷۰ نفر از بیماران مبتلا به کووید-۱۹ 
در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتانها تحــت مراقبت قرار دارند.تا روز ۴ 
دی ماه ۵۴ میلیون و ۷۲۵ هزار و ۴۴۸ آزمایش تشــخیص کووید-۱۹ در کشور 
انجام شــده است.در حال حاضر ۰ شهرستان در وضعیت قرمز، ۳ شهرستان در 
وضعیت نارنجی، ۷۶ شهرســتان در وضعیت زرد و ۳۶۹ شهرستان در وضعیت 

آبی قرار دارند.

وضعیت بارش ها و دمای تهران تا پایان هفته
براساس اعلام اداره کل هواشناسی اســتان تهران، وضعیت جوی تهران همراه 
بــا بارش باران و برف از دیروز تا پایان هفته و کاهش دمای شــبانه پیش بینی 
می شــود.به گزارش ایســنا، بر اساس تحلیل آخرین نقشــه های هواشناسی و 
پیش یابی مدل های عددی، وضعیت جوی استان تا روز چهارشنبه )۷ دی ماه( در 
برخی نواحی استان تهران به ویژه نیمه شمالی با فعالیت متناوب سامانه بارشی، 
آسمان نیمه ابری تا ابری و در بعضی ساعات همراه با بارش پراکنده باران گاهی 
همراه با بــرف و در ارتفاعات بارش برف گاهی با کولاک و پدیده مه پیش بینی 
می شود.دراکثر مناطق استان به ویژه ارتفاعات شاهد کاهش دمای شبانه خواهیم 
بود و ماندگاری آن تا پایان هفته مورد انتظار است.آسمان تهران امروز)۵ دی ( 
نیمه ابری تا ابــری گاهی وزش باد ملایم با حداقل دمای ۱- و حداکثر دمای ۹ 
درجه سانتیگراد و طی سه شنبه )۶دی( قسمتی ابری همراه با غبار صبحگاهی، 
به تدریج افزایش ابر و گاهی وزش باد ملایم با احتمال بارش پراکنده در شــب با 
حداقل دمای صفر درجه و حداکثر دمای ۹ درجه سانتیگراد پیش بینی می شود.

توقیف بخشی از اموال شهرداری تهران 
توسط تامین اجتماعی

عضو شورای شهر تهران از توقیف بخشی از اموال شهرداری تهران توسط تامین 
اجتماعی خبر داد.به گزارش ایســنا، ناصر امانی ظهر دیروز در حاشــیه جلسه 
شورای شهر تهران گفت: هفته گذشته رئیس سازمان بازرسی شهرداری تهران 
گزارش مفصلی را در خصوص روند بازپســگیری املاک ارائه کرد و عنوان کرد 
که تا کنون ۱۰۱ ملک توســط شهرداری پس گرفته شــده است.وی افزود: اما 
هنوز گزارشــی در مورد این ۱۰۱ ملک به شــورای شهر تهران داده نشده است 
و از شــهرداری می خواهیم که گزارشی مکتوب از املاکی که شناسایی کرده و 
بازپس گرفته اند را به شــورای شهر ارائه کند.امانی با بیان اینکه بر اساس قانون، 
شهرداری باید مجوز شورای شهر را در واگذاری حق بهره برداری املاکش داشته 
باشد، گفت: یک سری از ساختمان ها این روند را طی نکردند و باید بازپس گرفته 
شــوند.وی در مورد مشــکلاتی که برای دو ملک بورسی شهرداری تهران ایجاد 
شده، گفت: این دو ملک با طی مراحل قانونی و با اطمینان از این که سند متعلق 
به شــهرداری است در بورس عرضه شد اما بعد از آن سازمان تامین اجتماعی با 
حکمی، ۴۰۰۰ میلیارد تومان از اموال شهرداری را توقیف کرد که این دو ملک 

نیز در ردیف توقیفی های سازمان تامین اجتماعی بودند.

حمایت بنیاد ۱۵ خرداد از ایده های برتر 
در زمینه تسهیل فرزندپروری

معاون هماهنگی ســتاد اجرایی فرمان امام بر حمایت از طرح جوانی جمعیت و 
فرزندآوری وایده های برتر در زمینه تسهیل فرزندپروری تاکید کرد.مراسم پایانی 
نخســتین جشنواره طراحی برای کودک با حضور معاون رئیس جمهور در امور 
زنان و خانواده، معاون هماهنگی ســتاد اجرایی فرمان امام)ره(، دبیر ستاد ملی 
جمعیت، رئیس کمیســیون مشترک طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده 
مجلس، مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد، هیات داوران و جمعی از شــرکت کنندگان 
برگزار شد.معاون هماهنگی ســتاد اجرایی فرمان امام در این مراسم گفت: این 
جشنواره در راستای حمایت از طرح جوانی جمعیت و فرزندآوری و کمک موثر 
بــه خانواده هایی که ۲ یــا ۳ فرزند به بالا دارند برگزار شــد تا فضای خانه های 
شهری این افراد که متناسب با فرزندآوری نیست بهبود پیدا کند.سیدمصطفی 
سیدهاشــمی افزود: با صنعتی ســازی و تولید انبوه ایده های برتر این جشنواره، 
بهترین اســتفاده از فضاهای کوچک انجام می شود تا کودک با ایمنی بیشتر در 
منزل رشــد کند و از آســیب های مختلف به دور باشد و با استفاده از طرح های 
خلاقانه، بیشــترین بهــره از کمترین فضا برده شــود.رئیس هیات مدیره بنیاد 
۱۵ خرداد خاطرنشــان کرد: بنیاد ۱۵ خرداد ســتاد اجرایــی فرمان امام صرفا 
به برگزاری یک جشــنواره اکتفا نمی کنــد و از همین امروز از این طرح ها برای 
تولید صنعتی و تجاری سازی و در دسترس قرار دادن آنها برای خانواده ها اقدام 
خواهد کرد و صنعتی سازی این طرح ها را هم به سازندگان برتر واگذار می کنیم.
سیدهاشــمی ادامه داد: بنیاد ۱۵ خرداد همچنین اقداماتی را برای خانواده های 
محروم دارای فرزند معلول هم در دستور کار دارد؛ ما متعهد شدیم در پویش ملی 
»مثبت حرکت ۳« تعداد ۱۰ هزار خانه معلول را بازسازی و مناسب سازی کنیم 
و اگر اقدام اصلاحی نیاز است مانند اصلاح رمپ ورودی، تهیه و نصب تجهیزات 
لازم برای مناسب سازی سرویس بهداشتی و حمام را از طریق گروه های جهادی 

برای این خانواده ها دنبال می کنیم.

ساختمان »کفش ملی« تخریب شد
نخستین ســاختمان کفش ملی که حدود ۹ دهه، گوشــه ای از میدان »قیام« 
تهران سرپا مانده و در سودای مرمت بود، سرانجام به بهانه »خطر ریزش و تهدید 
امنیت جانی عابران پیاده و شــهروندان«، تخریب شد. این اقدام در حالی است 
که شهرداری تهران موزه سیمان در کارخانه قدیمی آن را به تازگی افتتاح کرده 
است.به گزارش ایسنا، اگر تا هفته گذشته گذرتان به میان قیام تهران می افتاد، 
ساختمانی فرسوده و محصور در میان تیرآهن هایی، در ضلع شمال غربی میدان 
به چشــمتان می خورد؛ ســاختمانی که »کفش ملی تهران« نام داشت و یکی 
از یادگاری هــای تهران قدم از حدود نود ســال پیش بود که متولیان حفظ آن، 
ســال ها با بی توجهی از کنار آن گذر کردند و وقتی زمزمه های خطر ریزش آن 
شنیده شــد، با نادیده  گرفتن هویت تاریخی این ساختمان، به تخریب آن کمر 
بســتند.امروز اما چیزی که در گوشــه ای از میدان قیام به چشم می آید، جای 
خالی ســاختمان کفش ملی است که خرواری از خاک و گچ جای آن را گرفته  
اســت. تخریب این ساختمان چند سالی به واسطه هشدارهای میراث دوستان و 
رســانه ها به تعویق افتاده بود. آن ها ثبت این بنای قدیمی را خواستار شده بودند 
اما این اعتراض ها راه به جایی نبرد و ســرانجام این ســاختمان قدیمی، از میان 

برداشته شد.  

آمادگی ایران برای کمک
 به ادامه تحصیل زنان افغانستانی در دانشگاه ها

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری با اشــاره به ممنوعیت تحصیل زنان 
افغانستانی در دانشگاه های افغانستان از سوی طالبان، گفت: ایران آمادگی دارد 
برای ادامه تحصیل زنان افغانستان در مقاطع مختلف تحصیل دانشگاهی یاریگر 
بانوان عزیز این کشــور باشــد.به گزارش ایسنا، انسیه خزعلی در حساب توییتر 
خود نوشــت: در جلسه ای که در حاشــیه آخرین نشست کمیسیون مقام زن با 
مدیر این کمیســیون داشتیم، ایشان از ایران به خاطر حمایت از زنان پناهجوی 
افغانی سپاسگزاری و تقدیر کرد. اکنون نیز ایران آمادگی دارد برای ادامه تحصیل 
زنان افغانســتان در مقاطع مختلف تحصیل دانشــگاهی یاریگر بانوان عزیز این 
کشور باشد.به گزارش ایسنا، چندی پیش شیخ مولوی ندا محمد ندیم سرپرست 
وزارت تحصیلات عالی طالبان در یک بیانیه رسمی به همه دانشگاه های دولتی و 
خصوصی دستور داد که تا اطلاع ثانوی آموزش دختران دانشجو به حالت تعلیق 

درآورده شود.

اخبار کوتاه
سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط  زیست:

ابرتوده »متان« قابل کتمان نیست
 لزوم استقرار ایستگاه های سنجش گاز متان

رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران عنوان کرد

فرونشست زمین بحران آینده تهران

احتمال افزایش موارد کرونا طی ۳ هفته آتی
بروز موج بعدی آنفلوآنزا بعید است

وضعیت »شیوع« و »سن« مصرف مواد مخدر در ایران

توزیع داروهای ترک اعتیاد تعیین تکلیف شود 

سرپرســت مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت 
محیط  زیست ضمن اشاره به اینکه ابرمتان در جنوب تهران 
قابل کتمان نیست، گفت: از شــهرداری تهران درخواست 
می کنیم که ایستگاه هایی جهت سنجش میزان انتشار این 
گاز قرار دهد همچنین پروژه هایی را جهت اســتحصال گاز 
متان تعریف کند چراکه به راحتی در حال از دســت دادن 
این ظرفیت هستیم.به گزارش ایسنا، درپی انتشار گزارشی 
از ســوی ناســا مبنی بر وجود توده گاز متان بر فراز سایت 
پسماند آرادکوه که ۷ آبان ماه سروصدای زیادی به پا کرده 
بود، محیط زیســت وجود آن را تایید و شــهرداری تهران 
تکذیب کرد.حال با گذشــت بیش از یک ماه  داریوش گل 
علیزاده - سرپرســت مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان 
حفاظت محیط  زیست - در گفت و گو با ایسنا، درباره انتشار 
گاز متان اظهارکرد: متان گاز گلخانه ای اســت که اکنون از 
مراکــزی مانند دامداری ها، گاوداری هــا و مراکز دفن زباله 
متصاعد می شــود. مرکز آرادکوه نیز بیش از ۶۰ سال است 
که به محل دفن زباله تبدیل شده و مقدار قابل توجهی گاز 
متان در آن مکان وجود دارد که البته این موضوع ظرفیت 

بسیار خوبی است.
وی افزود: در ســال ۹۵ قرار بود یک شــرکت کره ای برای 
استحصال از گاز متان اقداماتی را در ایران انجام دهد چراکه 
درآمد بسیاری را می توان از این طریق به دست آورد. از این 
گاز می توانیم برای تولید انرژی در کشــور استفاده و تهدید 
فعلی را به فرصت تبدیل کنیم.گل علیزاده ضمن اشــاره به 
مکاتبات انجام شده درباره تصاعد گاز متان اظهار کرد: ما از 
گذشته پیگیر استحصال گاز متان توسط شهرداری تهران 
بوده ایم. به همین دلیل قرار بود قراردادی با شرکتی کره ای 
بســته شود که البته منعقد نشــد. در سال ۹۸ نیز شهردار 
تهران مکاتبه ای را با دولت انجام داد که این قرارداد منعقد 

شود تا از گاز متان در حال انتشار استحصال و به نحو احسن 
استفاده کنیم.وی در پاسخ به سوال ایسنا که آیا این موضوع 
نیاز بــه کمک مالی دارد، توضیح داد: نیــاز به منابع مالی 
جدید نداریم چراکه شــرکت های سرمایه گذار داخلی برای 
تامین مابع مالی وجود دارند. با این کار منافع مشترکی نیز 
برای بخش خصوصی و شــهرداری  تهران ایجاد می شود تا 

بتوانند آرادکوه را سامان دهند.
سرپرســت مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت 
محیط  زیســت در ادامه درباره طیف سنج استفاده شده در 

گزارش ناســا گفت: این ســنجده در تیرماه امسال به کار 
گرفته شــد. به وســیله آن ۵۰ نقطه در دنیا شناسایی شد 
که از آن ها گاز متان متصاعد و باعث تشکیل ابر متان شده 
است.وی تاکید کرد: تشــکیل ابر متان و انتشار این گاز از 
مراکز پســماند قابل کتمان نیست و قطعا این پدیده وجود 
دارد. من فکر می کنم به شــهردار تهران اطلاعات درستی 
منتقل نشده است البته انتظار این بود که همکارانی که در 
بخش مدیریت پســماند شهرداری تهران فعالیت می کنند، 
اطلاعات دقیق تری را در اختیار مدیران بالادستی شــان و 

شــورای شهر قرار دهند.گل علیزاده درباره صحت میزان ابر 
توده متان به طول پنــج کیلومتر گفت: تصاویر ماهواره ای 
سال هاســت که مانند مســتندات، پژوهش ها و تحقیقات 
مراکز دانش بنیان کشور است و قابل کتمان نیست. ما اگر 
این مســئله را نپذیریم، در نتیجه به دنبال راه حل آن نیز 
نخواهیــم رفت. باید این واقعیــت را قبول کنیم که چنین 
مشکلی وجود دارد البته این گاز آلاینده نیست و گلخانه ای 
اســت. گاز بســیار موثری نیز اســت اما حتما باید به فکر 

جلوگیری از انتشار آن باشیم.
سرپرســت مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت 
محیط  زیســت با اشــاره به درخواســت محیط زیست از 
شــهرداری تهران گفت: درخواست می کنیم که شهرداری 
تهران ایستگاه هایی جهت ســنجش میزان انتشار این گاز 
قرار دهد همچنیــن پروژه هایی را جهت اســتحصال گاز 
متان تعریف کند چراکه به راحتی در حال از دســت دادن 
این ظرفیت هســتیم.وی تاکید کرد: انرژی در کشــور ما 
ارزان اســت. اگر قیمت انرژی واقعی ســازی می شد، ما از 
تمــام ابزار و منابع در اختیار اســتفاده می کردیم تا از این 
منبع انرژی استفاده کنیم.گل علیزاده در پایان در پاسخ به 
سوال ایسنا آیا محیط زیست نیز برای رفع مشکل آرادکوه 
می تواند همکاری های لازم را داشته باشد یا این کار تنها به 
عهده شــهرداری است؟ گفت: مدیریت اجرایی آن به عهده 
شهرداری است. سازمان محیط زیست نیز در کنارشان است. 
محیط زیست پروژه های در حال انجام را هم راستا با اهداف 
هر دو  ســازمان می کند همچنین به عنوان یک دســتگاه 
نظارتی بازدید و نظارت هــای خود را نیز انجام می دهد. به 
علاوه کارگروه ملی پسماند نیز می تواند از ظرفیت خود برای 
تامین منابع مالی  از طریق دولت برای پروژه ها و طرح هایی 

که نیاز به منابع مالی دارد، اقدام کند.

رئیس سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران 
شهر تهران، گفت: بحران یک یا دو سال آینده 
تهران فرونشست زمین خواهد بود.به گزارش 
ایســنا، نصیری در یکصد و هفدهمین جلسه 
علنی شــورای اسلامی شــهر تهران در پاسخ 
به پرســش ها، انتقادات و پیشنهادات اعضای 
شورای شهر تهران با اشاره به اینکه عمده بار 
امداد کوهستان بر عهده جمعیت هلال احمر 
است، افزود: بخشی از مسئولیت ها نیز بر عهده 
سازمان آتش نشانی است و ما نیز سوله ای را 
در منطقه دربند در اختیار قرار داده ایم و البته 
باید حمایت بیشــتری را در این زمینه داشته 
باشــیم.وی افزود: فروچاله ها به دلیل ساخت 
و ســازها ایجاد می شــود و جدیدا ردیف ۲۰ 
میلیارد تومانی از سوی شهرداری تهران برای 
دســتگاهی در زمینه فروریزش ها اختصاص 
داده شــده، فرونشســت ها به سرعت در حال 
نزدیک شدن به مرکز تهران بوده، چرا که آبفا 

ناچار شده چاه های آب را اضافه کند. 
به این ترتیب بحران فرونشســت در شــیب 
جنوب غربی و شــمال شرقی پیش می رود و 

بحران یک یا دو سال آینده تهران فرونشست 
زمین اســت و در ســطح چنــد هکتار پیش 
می رود و می تواند شریان های حیاتی را تحت 

تاثیر قرار دهد.
رئیس سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران 
شــهر تهران ادامه داد: در حــوزه بین الملل 
با ژاپــن، الجزایر و ترکیــه اقداماتی را انجام 
داده ایــم. در خصوص گودهــای پرخطر نیز 
اقدامــات با جدیــت دنبال خواهد شــد.وی 
ادامه داد: هر نقطه شــهر تهران یک معین از 
استان های کشــور دارد. تهران پنج پهنه دارد 
و هر پهنه بر عهده یک اســتان است.نصیری 
با بیان اینکه وجود دستگاه های حاکمیتی در 
زمان بحران بسیار مهم است، افزود: حجم کار 
در ســازمان مدیریت بحران سه برابر شده اما 
بضاعتی در ســازمان وجود دارد و اگر بودجه 
و ســاختارها تقویت شــود اقدامات بیشتری 
انجام خواهد شــد. هیچ جای دنیا حاکمیت 
نمی تواند مســئولیت کامل را بر عهده بگیرد 
و باید از ظرفیت های مردمی اســتفاده کنیم و 
زیرســاخت های مدیریت بحران جامعه محور 

را توســعه دهیــم.وی ادامــه داد: در بخش 
اراضی ذخیره شــهر، سیاست های شهرداری 
با سیاســت های این حوزه مطابقــت دارد و 
ما ابزاری برای نظارت بر کمیســیون ماده ۵ 
هســتیم ولی عضو آن نیستیم. بعضا مجوزی 
بدون رعایت دســتورالعمل ها صادر می شود و 
در حال حاضر برای صدور مجوزها فشارهایی 
وجود دارد امــا اقدامــات لازم در این حوزه 
در دســتور کار قــرار دارد و انجــام خواهد 
شد.نصیری با اشاره به اینکه در بخش هشدار 
سیل به ۱۰۰ درصد نزدیک شده ایم، افزود: در 
هشــدار آب ۱۵ درصد، گاز ۸۰ درصد و زلزله 

۶۵ درصد رشد داشته ایم.
لزوم اقدام جدی 

برای بحران فرونشست در تهران
یک عضو شــورای شــهر تهران بر لزوم اقدام 
جدی درباره بحران فرونشست در شهر تهران 
تاکید کرد.به گزارش ایســنا، میثم مظفر در 
جلسه دیروز شورای شــهر تهران در تذکری 
گفت: تجربه شــهرداری تهران برای مقابله و 
پیشگیری از فرونشست خیلی مستند، علمی 

 و بــا تجهیزات و امکانات مــورد نیازش روبرو 
نیست و در این زمینه کشورهای توسعه یافته 
در مدیریت شــهری مکانیزم هــای خوبی را 
برای پایش، پیشگیری، کنترل، مقابله و اقدام 
واکنش ســریع دارند.وی افــزود: بحث پایش 
حفره های زیرزمینی و فرونشست دغدغه من 
است که به نظر می رسد لازم است شهرداری 
تهران تجهیزات و دســتگاه های خاصی را در 
این زمینه خریداری کنــد و تا جایی که من 

اطــلاع دارم این تجهیزات بصورت محدود در 
وزارت نفت موجود اســت و شهرداری در این 
زمینه امکانات مورد نیــاز را یا ندارد و یا اگر 
هم داشته باشد، بصورت محدود است.رئیس 
کمیته بودجه شورای شهر تهران ضمن اعلام 
آمادگــی جهت اقدام ویــژه در این زمینه در 
بودجه ســال آینده تاکید کــرد: در خصوص 
بحران فرونشست و پایش حفره های زیرزمینی 

اقدام جدی انجام شود.

یک اپیدمیولوژیســت با اشــاره به آخرین وضعیت بروز دو 
بیماری تنفســی کرونــا و آنفلوآنزا در کشــور، از احتمال 
افزایــش بروز کرونا طی ۳ هفته آتــی خبر داد.دکتر بابک 
عشرتی در گفت وگو با ایسنا، درباره آخرین وضعیت جهانی 
بــروز کرونا، گفت: ژاپن، آمریکا، برزیل و... روند افزایشــی 
بیماری را تجربه می کنند. کشور چین هم علی رغم افزایشی 
که مدتی قبل داشــت، اکنون اندکی روند کاهشی داشته 
است. فعلا سویه غالب در کشورها، سویه اومیکرون و گونه
BA۵ است.وی درخصوص شیوع این بیماری در ایران نیز 
تصریح کرد: پیش بینی ما این است که احتمالا یک افزایش 
مواردی در ایران داشته باشیم و شاید این احتمال در ۳ تا ۴ 
هفته آینده رخ دهد؛ ولی اینکه این روند افزایشی به گونه ای 
خواهد بود که موج جدیدی از کرونا شکل گیرد که سیستم 
ارائه خدمات بهداشتی و درمانی دچار مشکل شود یا خیر را 

هنوز نمی توان پیش بینی کرد.

او ادامه داد: فعلا تصور ما این است که روند افزایشی پیش رو 
هم با نوع اومیکرون خواهد بود و این ســبب می شود موارد 
ســرپایی بیماری بیش از موارد بســتری باشد. البته همه 
ایــن پیش بینی ها منوط به این اســت که جهش جدیدی 

مشابه گونه دلتای کرونا در کشور نداشته باشیم که شدت،  
وسعت و کشندگی بالایی داشته باشد.این اپیدمیولوژیست 
درخصوص معضل کووید۱۹ طول کشیده، بیان کرد: کرونا 
یک ویروس جدیدی بود که بیماری و مشــکلات جدیدی 
ایجاد کرد و طبیعتا آنچه که در مورد کرونا می دانیم در حد 
همین مدت شیوع و گسترش آن است و یکی از عوارضی که 
در مورد کرونا مطرح می شود عوارض دراز مدت آن است که 
کم کم مشهود می شود. این عوارض بلند مدت سبب انتساب 
طیف وســیعی از اختلالات می شود که هنوز هم به شکل 
قطــع به یقین نمی دانیم آیا همگی مربوط به کرونا اســت 
یا خیر؟ در این زمینه نیازمند تحقیقات زیادی هســتیم.او 
تاکید کرد: از جمله عوارضی که به کووید۱۹ طولانی مدت 
نسبت می دهند می توان به بیماری های قلبی، بیماری های 
دستگاه گوارش و بیماری های دستگاه مرکزی عصبی اشاره 
کرد که حتی شــاید این عوارض بلند مدت منجر به مرگ 

هم شود اما برای به قطعیت رسیدن باید تحقیقات بیشتری 
انجام دهیم که این کار در حال انجام است.

عشرتی در بخش دیگری از سخنانش درباره وضعیت بروز 
آنفلوآنزا، تصریح کرد: تا سال های قبل از شیوع کرونا، شروع 
افزایش موارد آنفلوآنزا از اواخر مهرماه بود اما امســال زمان 
زودتری به افزایش موارد رسیدیم و بعد این افزایش، کم کم 
روبه کاهش گذاشــت. اکنون هم تعداد موارد گزارش شده 
آنفلوآنزا کاهشی شده است و زیر ۲۰ درصد نمونه هایی که 
بررسی می شوند، آنفلوآنزا است. به طور کلی بعید است که 
مجددا موجی از آنفلوآنزا را تا اســفند ماه تجربه کنیم.وی 
افزود: هر فردی که علامت بیماری تنفسی دارد چه بیماری 
کرونا باشــد و چه آنفلوآنزا باید در خانه مانده و استراحت 
کند تا به سرعت بهبود یافته و بیماری را به سایرین منتقل 
نکنند. تشــخیص قطعــی آنفلوآنزا از کرونا تنها با تســت 
تشخیصی میسر است چون علائم بیماری مشابه است.او با 

تاکید بر اینکه عموما علامت آنفلوآنزا تنفسی است، گفت: 
خیلی کم پیش می آید که آنفلوآنزا علائم گوارشــی داشته 
باشد اما در سویه اومیکرون کرونا بروز علائم گوارشی دور از 
انتظار نیست اما این علائم هم خفیف خواهد بود.وی درباره 
تاثیر آلودگی هوا در تشــدید علائم تنفســی، توضیح داد: 
آلودگی هوا می تواند سبب آزردگی راه های هوای فوقانی و 
تحتانی شود؛ از سوی دیگر با سرد شدن هوا به دلیل اینکه 
تهویه هوا کمتر در خانه ها رخ می دهد، شرایط برای آزردگی 
خاطر راه های هوایی بیشتر می شود. استفاده از مایعات در 
این فصل و بویژه هنگام آلودگی هوا اهمیت بالایی دارد زیرا 
وقتی بدن مرطوب است تولید خلط و آبریزش بینی بیشتر 
می شود و پاکسازی راه های هوایی بهتر صورت می گیرد.این 
اپیدمیولوژیســت در خاتمه، اظهار کرد: از مردم و پزشکان 
درخواست دارم در مصرف آنتی بیوتیک دقت کنند؛ چون 
اکثر بیماری های تنفسی به دلیل ویروس است و اصلا آنتی 
بیوتیک در درمان آن نقشــی ندارد. به همین دلیل باید از 
مصرف بی رویه آنتی بیوتیک خــودداری کنند تا مقاومت 
دارویی نســبت به آنتی بیوتیک شــکل نگیرد. در این ایام 
بهترین کار برای بهبود سریع تر بیماری تنفسی استراحت و 

استفاده از مایعات است.

دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر کشــور از عملکرد این 
ستاد در مقابله با مواد مخدر در سطح بین الملل خبر داد.به 
گزارش ایسنا، دکتر اسکندر مؤمنی با اشاره به لزوم تشکیل 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر گفت: حدود ۹۰ درصد تریاک 
جهان در کشــور همسایه ما افغانستان تولید می شود و این 
کشــور رتبه اول در تولید تریاک و شیشه )متامفتامین( و 
رتبه دوم تولید کانابیس و خانواده حشــیش را در دنیا دارد 
که در ۲۰ سال اخیر با حضور ناتو و نیروهای آمریکایی این 
میزان افزایش بیشــتری داشته است.وی با اشاره به اهمیت 
مبارزه با مواد مخدر گفت: بر اســاس نیاز به یک ســازمان 
واحد و از آنجائی که این موضوع به یک معضل ملی و جهانی 
تبدیل شده است، جمهوری اسلامی با توجه به اعتقادات خود 
ستادی متشکل از ۲۰ عضو مستقیم و غیرمستقیم از جمله 
دستگاه های مقابله ای، فرهنگی، درمانی و دستگاه هایی که 
در کار توانمندســازی کمک می کنند، تشکیل داده است.

مومنی ادامه داد: میانگین سن اعتیاد در کشور ما ۲۴ سال 
اســت که در مقایسه با میانگین دنیا، شرایطمان بهتر است 
و این نتیجه اقدامات پیشگیرانه است. میانگین پایین ترین 
ســن اعتیاد نیز مربوط به کشور آمریکا و ۱۹ سال ست که 
بر اســاس آمارهای رسمی سازمان ملل صرفاً در سال، ۱۰۷ 
هزار نفر در اثر سوء مصرف مواد مخدر می میرند. در مقایسه 
با جهان شــرایط ما از نظر شیوع مصرف بهتر است، شیوع 
مصرف در میانگین دنیا هفت و در ایران حدود پنج اســت؛ 
)پنج درصد جامعه فعال(، بنابراین شــرایط ما، نســبت به 
شــرایط دنیا بهتر است، اما معتقدیم با پیشبرد چهار حوزه 
مقابله، درمان، پیشگیری و توانمندسازی بازگشت معتادین 
به جامعه می توانیم شرایط امیدوار کننده تری داشته باشیم.

وی افزود: در یک مقطعی برخی کشــورها از جمله آمریکا، 
کانادا و برخی کشــورهای دیگر مصرف برخی مواد مخدر از 

جمله کانابیس )خانواده حشیش، ماری جوآنا و گل( را آزاد 
اعلام کردند تا مصرف مخدرهای دیگر کم شــود، در حالی 
که این قضیه برعکس شــد و در این کشورها تولید، مصرف 
و قاچاق مواد مخدر افزایش یافت، بنابراین از ۵۰۰ هزار نفر 
سالیانه مرگ و میر ناشی از مصرف مواد مخدر در دنیا، ۱۰۷ 
هزار نفر مربوط به آمریکاســت.مومنی ادامه داد: در تقسیم 
بندی کلی مواد صنعتی و ســنتی در کشــور ما، ۷۵ تا ۸۰ 
درصد استفاده به صورت سنتی و ۲۰ تا ۲۵ درصد به صورت 
صنعتی است که در این بین، مصرف تریاک رتبه اول را دارد.
وی با اشــاره به دامنه آســیب زایی تغییر الگوی مصرف از 
ســنتی به صنعتی افزود: مخدر صنعتی تمام ساختارهای 
مغز و فیزیکی را منهدم می کند و بازگشــتش سخت است 
و بهترین کار، اقدامات پیشگیرانه و نرفتن به سمت اینگونه 
مواد اســت، اما شــیوهای درمانی جدید و مراکز درمانی به 
روز کمک شــایانی در درمان این مصــرف کنندگان دارند.
مومنی گفت: نتیجه یک پژوهش به ما نشان داد که حدود 
۳۰ درصد جوانان و نوجوانانی که دچار اعتیاد شــده بودند، 
می گفتنــد ما فکر نمی کردیم با یکــی دو بار مصرف معتاد 
شویم و حدود ۳۰ درصد دیگر آنان نیز می گفتند در مقابل 
تعارفی که همسالان مان به ما می کردند نمی توانستیم »نه« 
بگوییم، چراکه احساس می کردند ترسو هستیم؛ بنابراین با 
کمک نهادهای فرهنگ ساز و خانواده ها، جوانان و نوجوانان 
باید به راحتی بتوانند در مقابل این پیشــنهادهای مخرب 
»نه« بگویند.وی با اشــاره به اینکه بیشــترین کشف مواد 
مخدر در سیســتان و بلوچســتان اســت گفت: حدود ۷۴ 
درصد کشفیات در اســتان های خراسان جنوبی، سیستان 
و بلوچستان، هرمزگان، فارس، کرمان و یزد است.دبیر کل 
ستاد مبارزه با مواد مخدر ادامه داد: در بحث پیشگیری ستاد 
مبــارزه با مواد مخدر همکاری خوبی با آموزش و پرورش و 

دیگــر نهادهای فرهنگی از جمله مثل وزارت ورزش، صدا و 
سیما، وزارت علوم شروع کرده است. آموزش و پرورش هم 
روی جامعه هدف خودشــان به عنــوان یک خانواده خیلی 
بزرگ یعنی حدود ۱۴ میلیون دانش آموز، یک میلیون معلم 
و اولیاء… می تواند هم به جامعه آماری دانش آموزان و هم 
جامعه، اثرگذار باشــد.وی افزود: با روی کار آمدن خیرین و 
در کنار آنان مــردم، گروه های مرجع و خانواده ها، در حوزه 
نگهداری، توانمندســازی و حوزه درمــان می توانند تا حد 

زیادی تاثیر گذار باشند.
مؤمنــی گفــت: برای حــدود ۲ میلیــون و ۴۰۰ هزار نفر 
مصرف کننده مســتمر مواد مخدر در کشور، حدود هشت 
هزار مرکز درمان ســرپایی وجود دارد که برای درمان های 
ســرپایی کفایت لازم را دارد، ولی برای اقامتی چه آن هایی 
کــه داوطلبانه می آیند، چه آن هایــی که معتادین متجاهر 
هســتند با کمبود مواجه هســتیم، ولی در حوزه معتادین 
متجاهر در تهران ظرفیت مان کامل است و کمبود ظرفیت 
نداریم، برای مثال در سال ۹۷، ظرفیت مراکز درمانی برای 
معتادین متجاهر چهار هزار نفر بود و هم اکنون ظرفیت به 
حدود ۲۶ هزار نفر در تهران رسیده است.وی افزود: در بقیه 
شهرستان ها هم افزایش ظرفیت برای معتادین متجاهر ایجاد 
شده است، زیرا دستگاه های دیگر مثل نیروی انتظامی، سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، بسیج، سازمان زندان ها و سازمان 
بهزیستی در یک کار جهادی وارد شدند و در حوزه نگهداری 
معتادین متجاهر کمک کردند، اما در شیوه های درمانی باید 
به روز شویم و رئیس جمهور هم در جلسه قبلی ستاد تأکید 
کردند که وزارت بهداشت و ســتاد با کمک هم شیوه های 
نوین درمانی، داروهای جدید، شــیوه نامه های جدید را به 
کار بگیرند که اثربخشــی بســیار بالایی دارد.مؤمنی گفت: 
مــاده ۱۶ قانون مبارزه با مــواد مخدر می گوید که معتادان 

متجاهــر حداکثر تا ۶ ماه می تواننــد در مراکز ترک اعتیاد 
حضور داشــته باشند و متأسفانه بزرگترین چالش ما قانون 
است، چون اصلاح قانون یک فرایند طولانی ای دارد، معتادی 
که به چندین سال مواد مصرف کرده است و دیگر نمی تواند 
خودش را اداره کند، کارتن خواب و خیابان خواب شده است 
آیا می تواند با یک تا سه ماه درمان شود؟ ای کاش قانون قید 
نمی گذاشت، مثلًا شما نمی توانید بگویید دیابت را ظرف سه 
ماه درمان کنید، ای کاش قانون این مانع را نمی گذاشت و ما 

اعتقاد داریم که این موانع باید برطرف شود.
به گزارش روابط عمومی ستاد مبارزه با مواد مخدر؛ دبیر کل 
ستاد مبارزه با مواد مخدر ادامه داد: در مورد توزیع داروهای 
ترک اعتیاد هم در قانون جدید باید تعیین تکلیف شود، ولی 
فعلًا داروهای ترک اعتیاد توســط وزارت بهداشت به مراکز 
درمانی و ترک اعتیاد داده می شــود و بنا هست که وزارت 
بهداشــت بررســی های لازم را انجام دهد و تعیین تکلیف 
کنــد که آیا همین روند ادامه پیدا کند یا توأماً باشــد یا نه 
جدا باشــد؟ هر کدام محاسن و معایبی دارد که باید آسیب 
شناسی شود و تصمیم درســتی گرفته شود.وی گفت: در 
حوزه مقابله ای با مواد مخدر در داخل کشور، طی ۶ تا هفت 
سال گذشــته مراکز تولید مواد مخدر صنعتی با یک اقدام 
همه جانبه پلیس زده شــدند و در داخل کشــور می توانیم 
بگوییم مراکز تولید مواد مخدر صنعتی نداریم، اما در حوزه 
پیشــگیرانه و اقدامات پیشگیری و فرهنگی غفلت کردیم و 
باید تلاش مان را بیشــتر کنیم، وظیفه حاکمیت و وظیفه 
ما هســت و حق مردم است که موادی در دسترس نباشد، 
یعنی باید اقدامات پیشگیرانه، کارهای فرهنگی، ایجاد تنفر، 
آموزش لازم که با یکی دو بار مصرف کردن چه بلایی بر سر 
جوانان می آید و در این بخش به نظرم غفلت کردیم و همه 

نهادهای فرهنگی در این زمینه باید تلاش بیشتری کنیم.


